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گفــت و گـــو
دیاکو حسینی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 نمی توان برجام 
را تمام شده دانست

 ارزش برجام نسبت به دو سال قبل 
کم تر شده است

آرمان ملی- علیرضا 
پورحسین: نماینده دولت 
آمریکا در امور ایران در 
ریاست جمهوری  دوران 
دونالد ترامپ با انتقاد از رویکرد باراک اوباما 
استراتژی فشار حداکثری علیه ایران را 
موفقیت  آمیز دانست! و گفت که تحریم  های 
ما برای این کشور 200 میلیارد دلار هزینه 
داشته است و می  توانید تصور کنید که ممکن 
بود چطور این پول را صرف کنند. این مقام 
پیشین آمریکایی با اشاره به مذاکرات رفع 
تحریم های ایران و بازگشت آمریکا به برجام در 
وین اظهار کرد که آنچه دولت بایدن می  تواند 
در مقطع کنونی انجام دهد این است که مرگ 
مذاکرات هسته  ای را اعلام و سیاستی در عرصه 
خارجی اتخاذ کند که بازدارندگی و فشار 
اقتصادی را برای ایران بازمی گرداند. در راستای 
بررسی آخرین وضعیت برجام و صحبت های 
برایان هوک، »آرمان ملی« گفت وگویی با 
دیاکو حسینی، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست 

خارجی داشته است که در ادامه می خوانید: 
 آیا باید برجام را تمام شده دانست 
و هیچ مسیری برای احیای آن وجود 

ندارد؟
مشخصا تا زمانی که جایگزین هایی برای 
برجام ترسیم نشود، صحبت از مرگ برجام 
غیرمنطقی است و به همین علت سبب می شود 
تا بحران هایی عمیق تر میان ایران و غرب به 
 وجود  آید. اشخاصی همچون برایان هوک 
همواره چنین صحبت هایی می کنند و مشخصا 
امروز این صحبت ها بر تصمیمات دولت آمریکا 
تاثیر چندانی ندارد. مشخصا ارزش برجام 
نسبت به دو سال گذشته کاهش پیدا کرده 
اما همچنان بهترین گزینه برای حل اختلافات 
میان ایران و غرب است. به همین علت می توان 
گفت که برجام هنوز ارزش احیا را دارد و باید 
پذیرفت که برجام به مرحله ای رسیده است 
که می تواند مسیری باشد تا طرفین به سایر 
مطالبات محقق نشده خود برسند. طبیعتا باید 
مذاکرات برای حل سایر اختلافات نیز تداوم 
پیدا کند تا بار دیگر با چالش هایی عمیق مواجه 
نشویم. اگر طرفین نگاهی غیر از این به برجام 
داشته باشند، بار دیگر پس از احیای برجام، 
 عمر آن کوتاه خواهد بود و به بهانه هایی دیگر 

برهم زده خواهد شد. 
 عدم احیای برجام می تواند برای 

دولت بایدن سنگین تمام شود؟
در سیاست داخلی آمریکا با توجه به اینکه 
احیای برجام مصادف نخواهد شد با جبران 
نقاط ضعفی که به برجام نسبت داده می شد، 
در چنین شرایطی احیای برجام در آستانه 
انتخابات آمریکا می تواند به ضرر دموکرات ها 
تمام شود. باید توجه داشت که ترامپ نیز به 
علت همین نقاط ضعف ادعایی از برجام خارج 
شد. اگر در مذاکرات جدید این نقاط ضعف 
پوشش داده می شد، بایدن می توانست ادعا 
کند که در حوزه دیپلماسی موفق عمل کرده و 
دستاورد جدیدی داشته باشد و از این مسئله 
می توانست در انتخابات به نفع خود استفاده 
کند اما عملا این اتفاق نیفتاده است و احیای 
برجام می تواند به ضرر بایدن و هم حزبی های او 
در داخل آمریکا تمام شود. در چنین شرایطی 
باید توجه داشت که یک سوی دیگر مساله 
سیاست خارجی است که مشخصا در این حوزه 
هیچ راه حلی برای حل اختلافات وجود ندارد و 
تنها مسیر باقی مانده برجام است. آن ها بر این 
باور هستند که برجام مانع توسعه فعالیت های 
هسته ای ایران شده است و این را یک موفقیت 
برای خود می دانند زیرا راه حل جایگزین برای 
برجام، اقدامات نظامی و امنیتی است که این 
موارد می تواند کار را برای تمامی طرف ها 
سخت کند. بنابراین احیای برجام از بعد روابط 
خارجی آمریکا هنوز هم یک گزینه خوب است 
زیرا گزینه های جایگزین به کلی موارد سخت 
و ناخوشایندی برای آمریکا هستند. به همین 
علت نمی توان به صورت قطعی گفت که احیای 
برجام به ضرر دموکرات ها در انتخابات است 
یا به نفع آن ها تمام خواهد شد. امروز دولت 
آمریکا و دموکرات ها مجبور هستند که ابعاد 
مختلف برجام را در ترازو بگذارند و نکات مثبت 
و منفی آن را مورد سنجش قرار دهند. آن ها در 
یک سنجش اساسی باید به این نتیجه برسند 
که چگونه می توانند هم مانع فعالیت های 
هسته ای ایران شوند و هم در داخل آمریکا 
جایگاه خود را از دست ندهند و تلاش برای 
احیای برجام را منطقی و اصولی جلوه دهند 
تا دست برتر را در داخل آمریکا داشته باشند. 

 مناقشاتی نظیر آنچه میان ایران و 
یونان به وجود آمده ممکن است به تقابلی 

میان ایران و غرب بدل شود؟
در وهله اول باید توجه داشت که بحران 
اوکراین تمام توان غرب را معطوف به خود 
کرده و مشخصا نمی خواهند جبهه ای جدید 
از تنش برای خود ایجاد کنند و به همین علت 
آن ها در این برهه زمانی به سراغ برخورد 
سخت نخواهند رفت. از نظر سیاسی این 
علاقه وجود ندارد تا مساله نفتکش ها را 
سخت تر کند. در مجموع بعید به نظر می رسد 
که تنش ها از این سطح فراتر رفته و جنبه 

جدی تری به خود گیرد. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: ظاهرا محمود احمدی نژاد 
حضور فعالی در مجمع تشخیص مصلحت دارد چنانکه دیروز 
برخی سایت های خبری نوشتند: »محمود احمدی نژاد در جلسه 
مجمع تشخیص مصلحت با رئیس جمهور دیدار داشته و تاکید 
کرده است که از هیچ کمکی به دولت او دریغ نمی کند.« پیش 
از آن هم عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
گفته بود : احمدی نژاد هیچگونه سهمی در دولت رئیسی ندارد 
بلکه حضور برخی وزرای دولت او به دلیل صلاحدید شخص 
رئیس جمهور است. »احمدی نژاد در دیدار خود با رئیسی در 
جلسه مجمع تشخیص تاکید کرد که از هیچ کمکی به دولت وی 

دریغ نمی کند.« این خبر از جهاتی مورد توجه است . 
  چرا باید حذف شود؟

در اذهان همگان هست که احمدی نژاد پس از ردصلاحیتش 
در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 چه واکنشی داشت و پس 
از آن بارها سیاست ها و تصمیمات دولت رئیسی را زیر سوال 
برد. به عنوان نمونه در سفر به بوشهر خطاب به دولت سیزدهم 
گفت: »شما نمی توانید بگویید چون ما رئیسیم هرکاری دلمان 
بخواهد می کنیم!«  او همچنین در زمان رئیس جمهور سابق 
ایران رفتارهایی از خود بروز داد که قابل درک نبود. مانند 
زمانی که او خواهان اتحاد با آنجلینا جولی، بازیگر هالیوودی و 
همسر سابق برد پیت شده بود. او در توئیتی این بازیگر هالیوود 
را خطاب قرار داد و نوشت: »با صحبت صریح شما درباره  تبعیض 
در جهان موافقم. تبعیض، جنگ، فقر و ناامنی محصول مدیریت 
فعلی است که بر قدرت طلبی و سلطه جویی استوار است.« 
در اکسپوی دوبی شرکت کرد و رفتاری از خود نشان داد که 
حتی همراهان قدیمی اش را به انتقاد واداشت. ایسنا درباره 
آن سفر نوشت: »به آن یک لاخ موی بلوند هم که بر سر معجزه 
هزاره سوم لمیده و همسر رئیس جمهوری پیشین را مجبور به 
تذکر کرده کاری نداریم. ما به قدیم ترها کار داریم. به روزهای 

شعارهای مستضعف پسند، به روزهای دولت عدالت ورز، به 
روزهای کف خوابی رئیس جمهور نان و پنیرخور کاپشن پوش، 
به روزهای »از ساعت چند اینجایید؟«، به روزهای سکونت در 
محله گوجه های ارزان، به روزهای پاره شدن قطعنامه دان از 
فرط صدور قطعنامه، به روزهای ریختن آب در محل سوزش 
و به روزهای »بوی رجایی آمد« دیگر ظاهرا نان و پنیر جواب 
نمی دهد. انگار دوره کاپشن گذشته یا شاید هم هوا خیلی گرم 
است. الان بلیت هواپیمای دوبی خیلی گران است؛ خیلی خیلی 
گران تر از گوجه های محله احمدی نژاد اینها در دهه ۸0. دیگر نه 
مردم از ساعت »هشت؟ هفت؟ شش؟ پنج؟« در استادیوم فلان 
شهر از فلان استان محروم منتظر ایستاده اند تا بوی رجایی با 
رایحه بهاری مشایی و بقایی و ثمره هاشمی و تمدن بیاید، نه 

خبری از نان و پنیر و کف خوابی است.« 
 باید از مجمع برود 

همه این موارد سبب شد تا احتمال حضور احمدی نژاد در 
دوره بعد مجمع تشخیص با ابهام و شانس کمی مواجه شود 
و گمانه زنی ها درباره خداحافظی او با مجمع بارها مطرح 
شد نارضایتی ها از حضور احمدی نژاد از سال 96 آغاز شد که 
ایسنا به نقل از عبدا... گنجی نوشت: »خبرهای متواتر حاکی 
از آن است که سران سه قوه در سه جلسه پی درپی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام حضور نیافته اند. هم از تحلیل ها و 
هم از اخبار چنین برمی آید که عدم حضور آنان در جلسات 
مجمع در اعتراض به حضور احمدی نژاد است.« پس از آن هم 
بر شدت نارضایتی ها افزوده شد مانند ۱۵ آذر سال ۱۴00 که 
دبیر شورای حزب ا...، اسفندماه را زمان آغاز تسویه حساب 
با محمود احمدی نژاد خواند. حسین ا...کرم گفت: دوره پنج 
ساله عضویت احمدی نژاد در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
در اسفند ماه امسال به پایان می رسد و از اینجا به بعد تصفیه 
)تسویه( حساب ما با وی شروع می شود! 9 بهمن هم عبدالرضا 

داوری که مشاور احمدی نژاد بود چنین گفت: مدت هاست 
دسترسی آقای احمدی نژاد به اطلاعات و اخبار محدود شده 
و به دلیل فاصله ای که از کانون قدرت دارند، او از مرداد ۱۴0۱ 
دیگر در مجمع تشخیص مصلحت نظام حضور نخواهد داشت. 
خبرگزاری فارس در مطلبی نوشته بود چطور کسی که انتخابات 
را تحریم می کند و شرکت در آن را گناهی بزرگ می شمارد، 
صلاحیت تصمیم گیری برای مصلحت این نظام و کشور را دارد. 
احمدی نژاد باید از عضویت مجمع تشخیص مصلحت نظام کنار 

گذاشته شود. 
 احمدی نژاد می خواهد بماند

اما ظاهرا احمدی نژاد درصدد است تا آخرین پایگاه رسمی 
که درآن حضور داشت را حفظ کند و نمی خواهد بدون سنگر 
و سمت دولتی شود پس تلاش می کند شرایط را تغییر دهد و 
آنچه کرده و گفته بود را از اذهان پاک کند تا به عنوان شخصیت 
مورد وثوقی اعتمادها را به سمت خود جلب کند که نمونه بارز 
آن همان خبر اعلام آمادگی اش برای همکاری با رئیسی بود. 
نشانه دیگر تمایل احمدی نژاد برای بقا در مجمع تشخیص به 
گفت وگوی او با »مجله گرچک حیات ترکیه« باز می گردد که 
در پاسخ به این سؤال که »آیا فکر می کنید دوره شما در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تمدید خواهد شد؟« گفته بود: »به 
نظرم خیلی اهمیتی ندارد، باید صبر کنیم.« همراهان او اندک 
هستند مانند احمد علیرضابیگی نماینده مجلس که در واکنش 
به اظهاراتی مبنی بر احتمال حذف محمود احمدی نژاد از مجمع 
تشخیص، گفت: »در این خصوص اظهارات متفاوتی شده است. 
آقای ا...کرم موعد را اسفند ماه تعیین کرده بود. این ها اظهارات 
دقیقی نیست ولی حاکی از آن است که جماعتی مشتاق هستند 
تا چنین اتفاقی بیفتد. باید دید چرا علاقه مند به حذف ایشان 
هستند؟ چه احساس خطری دارند که مشتاقند دوره عضویت 

آقای احمدی نژاد در مجمع تشخیص به پایان برسد.«

آرمان ملی:  نگاهی به انتخابات  های اخیر مجلس یازدهم در 
اسفند 9۸ و ریاست جمهوری سیزدهم در خرداد ۱۴00 نشان 
می دهد که اصولگرایان برخلاف دوره های گذشته که بعضا 
شاهد اختلاف و تشتت در این اردوگاه بودیم در دوره جدید برای 
کسب موفقیت و پیروزی اگر بگوییم اتحاد درون جریانی برای 
فتح بهارستان و پاستور در میان اصولگرایان وجود داشت سخنی 
به گزافه نگفته ایم. حتی این مساله پس از انتخابات نیز زمانی 
که مجلس اصولگرای یازدهم و دولت مورد حمایت اصولگرایان 
سیزدهم روی کارآمد نیز ادامه یافت و تا کنون همگرایی 
حداکثری میان قوای مختلف یکی از نقاط قوتی بوده که حامیان 
دولت سیزدهم برای ادامه موفق مسیر چهار ساله دولت به آن 
چشم امید داشته و دارند. این در حالی است که بروز و ظهور 
برخی اختلافات زودتر از آنچه انتظار می رفت خود را نشان 
داد. البته اظهارنظرهای مقامات دولتی، مجلسی و چهره های 
حزبی نشان می دهد که زمینه های اختلاف میان اصولگرایان 
فراتر از موضوعات سلیقه ای است. آنچنان که طی چند هفته 
اخیر عملکرد دولت رئیسی که با حمایت اکثر گروه های اصولگرا 
بر سر کار آمدند بعضا مورد انتقاد خودی ها قرار گرفته و برخی 
تشکل های اصولگرا نسبت به عملکرد دولت و مجلس انتقاداتی 
را مطرح می کنند. البته به عقیده برخی کارشناسان نیز عملکرد 
دولت و مجلس آنطور که باید و شاید نبوده و جامعه نیز نسبت 
به برخی عملکردها چندان نگاه خوشبینانه ای ندارد. به ویژه 
اکنون که مردم در تنگناهای اقتصادی ومعیشتی هم قرار دارند 
و منتظرند ببینند که دولت برای برون رفت از شرایط فعلی و 

رسیدن به ثبات و بهبود شرایط چه برنامه ای دارد. 

 ریشه های واگرایی
اولین نشانه های اختلافات سیاسی در میان اصولگرایان از 
سال ۸۴ آشکار شد. هرچند که تلاش شد تا این اختلافات علنی 
نشود اما در گذر زمان با میدان یافتن طیف های تندرو و جدید 
که باعث حاشیه ای شدن نیروهای سنتی و میانه اصولگرایان شد، 
این اختلافات افزایش یافت. عده ای معتقدند برخی از نیروهای 
مدافع گفتمان اصولگرایی کلاسیک همچنان در چارچوب 
عدالت خواهی قدم بر می دارند و تاکید دارند شرایط زندگی 
محرومان در زمان اصولگرایان با توجه به شرایط جامعه، تحریم ها 
و مشکلات اقتصادی نسبت به زمان گذشته  سخت  شده و مردم 
منتظرند تا چشم اندازی برای حل مشکلات دیده شود. این در 
حالی است که در جناح اصولگرا طیف سنتی و میانه سال هاست 
که به حاشیه رفته اند و جمعیت مؤتلفه، جامعه روحانیت مبارز 
تهران، جامعه اسلامی مهندسین و حتی جمعیت ایثارگران 
انقلاب اسلامی نقش و اثری در اداره قدرت ندارند. از طرفی 
نیروهای میانه چون علی لاریجانی و علی اکبر ناطق نوری عملا 
از محدوده رسمی کنار رفته اند و آنها هم اثرگذاری در بلوک 
قدرت ندارند. اما مجموعه هایی چون جبهه پایداری، حلقه 
دانشگاه امام صادقی ها، جمعیت رهپویان، نواصولگرایان و... هر 
کدام ضمن وجود اشتراکات مسیر متفاوتی را طی می کنند و 
چالش هایی بین آنها وجود دارد. در این میان اگر چه تلاش های 
متعدد مسئولان وابسته به جریان اصولگرایی از جمله محمد 
باقر قالیباف تا کنون باعث شده تا تعدادی از وزرای دولت در 
مجلس استیضاح نشوند. با این حال عده ای نیز بر حذف محسن 
رضایی و صولت مرتضوی از کمیسیون اقتصادی دولت به عنوان 

نشانه اختلاف، تأکید دارند. اگرچه اختلافات موجود در جریان 
اصولگرایی هنوز در حدی گسترده نیست اما ظرفیت آن را دارد 

که دوگانه خاص خود را بسازد. 
 انتقاد یا تداوم حمایت

با توجه به برخی صحبت  ها و به قرائت برخی فعالان سیاسی 
سهم خواهی ها در خصوص انتخابات هیات رئیسه مجلس که 
مشخصا وزن کشی کوچکی میان جبهه پایداری و یاران قالیباف 
تحت عنوان نیروهای انقلاب بود به نظر می رسد که اصولگرایان 
برای آنکه به معضل اصلاح طلبان در دوران ریاست جمهوری 
روحانی مبتلا نشوند در تلاش هستند تا از پذیرش مسئولیت 
در تشکیل دولت طفره رفته و حمایت خود را به شکل مشروط 
ادامه دهند و نسبت به جدایی خود به دولت هشدار دهند. برخی 
کارشناسان بر این باورند که تداوم این وضعیت به صورت مستمر 
امکان پذیر نیست و اصولگرایان مثل سابق از برخی چهره ها 
حمایت نمی کنند. اما عده دیگری نیز معتقدند که در شرایط 
فعلی نباید این مساله را مطرح کرد چرا که با توجه به انتخابات 
مجلس پیش رو باید حرف هایی بزنیم که رأی بیاوریم. پس با 
وجود تمام انتقادات، اصولگرایان از هیچ کسی غیر از رئیسی 
حمایت نمی کنند و او در ۱۴0۴ مجددا به پاستور راه پیدا 

می کند.

دولت و مجلس تمام تلاش خود را معطوف به آرامش بخشی 
به مردم آبادان و یافتن مقصران کرده اند. معاون امور مجلس 
رئیس جمهور با تسلیت حادثه آبادان اظهار داشت: بلافاصله 
پس از این حادثه استاندار، وزیر کشور، معاون اول، معاون 
اقتصادی  و معاون امور زنان رئیس جمهور، هلال احمر، آتش 
نشانی و ستاد بحران در محل حادثه حضور یافته و از نزدیک به 
مدیریت مشکل پرداختند. سیدمحمد حسینی خاطرنشان کرد: 
متأسفانه در این حادثه غمبار عده ای که عاملان و بانیان آن در 
دولت قبل بودند به جای اینکه پاسخگو باشند مدعی و طلبکار 
شدند و دولت را مورد هجمه قرار می دهند. حسینی گفت: دولت 
کوچک ترین قصور و کوتاهی را نمی پذیرد و همه امکانات را 
بسیج کرده است، اما کسی که باید پاسخگوی اهمال و قصور 
باشد بانیان این حادثه هستند. وی اظهار داشت: مدیریت کشور 
از دشواری ها و پیچیدگی های زیادی برخوردار است لذا همه 
باید در بیان مشکلات و ارائه راهکارها به گونه ای سخن بگویند 
که دشمنان نتوانند از آن سوءاستفاده کرده و سیاه نمایی کنند. 

 
 عاملان و بانیان 
 حادثه متروپل 

طلبکار شده اند

 مطالبات بحق مردم 
 باید شنیده 

شود

  
 کوپنی کردن 

 کالاها تماما باید 
الکترونیک باشد

توصیه های زیادی از سوی دلسوزان می شود مانند یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب که گفت: دولت باید از همان ابتدایی که این 
مشکلات در کشور ظهور و بروز پیدا کرد علی الخصوص هنگامی 
که مذاکرات به نتیجه نرسید و باعث مشکلات صادرات و واردات 
شد، به سرعت به صورت الکترونیکی همه چیز را سهمیه بندی 
می کرد. مهدی آیتی افزود: فقط ۴ کالا نیست که یارانه اش برداشته 
می شود،  هنگامی که شما قیمت یک کالا را در کشور واقعی 
می کنید و یک دفعه چندبرابر گران می شود آن روی  اقلام دیگر 
اثر می گذارد. مانند زمانی که بنزین گران می شود و همه چیز گران 
می شود و هنگامی که برق و کرایه تاکسی را گران کنید روی تمام 
مسائل اقتصادی تاثیرگذار است. آیتی با اشاره به این که کوپنی 
کردن کالاها تماما باید الکترونیک باشد زیرا اگر کاغذی باشد مردم 
به صف ها کشیده می شوند؛ عنوان کرد: اینکه مردم را در صف های 
طولانی قرار دهیم نارضایتی ایجاد می کند.   ما باید همه کالاها را 
سهمیه بندی کنیم نه اینکه ۴ کالا را سهمیه بندی کنیم و بقیه را 

آزاد بگذاریم، مردم باید یک کارت الکترونیک داشته باشند. 

نمایندگان مجلس وسایر نهادهای انتخابی به واسطه رأی 
مردم بر کرسی قدرت و تصمیم گیری حضور دارند و باید 
مطالبات مردم از آنها در اولویت باشد. عضو هیات رئیسه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: باید از 
دولت بخواهیم مطالبات مردمی را جدی بگیرد  در این میان 
دشمن نیز به دنبال فرصت است تا سوءاستفاده هایی از آن بکند 
به ویژه دشمنان خارج نشین ما چشم طمع به اعتراضات صنفی 
و مطالبات قانونی مردم دارند لذا تلاش می کنند این تجمعات را 
از مسیر اصلی منحرف کنند. محمود عباس زاده مشکینی اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی هر قدر پیشرفت می کند تهدیدات 
دشمنان نیز جدی تر و بیشتر می شود و به اعتراف دوست و 
دشمن جمهوری اسلامی قوی ترین و مقتدر ترین کشور منطقه 
است و به همین نسبت نیز در معرض تهدیدات مختلف است. 
وی افزود: بسیاری از مسائل مبتلابه، در سطوح اجتماعی به 
حیطه اختیارات شورای امنیت کشور به ریاست وزیر کشور باز 

می گردد، مطالبات بحق مردم باید شنیده شود .

»آرمان ملی«رویکردهای جریان اصولگرا به حمایت از دولت را بررسی می کند

 تداوم همگرایی یا انتقاد با رگه هایی از اختلاف؟

خطیب زاده اعلام کرد

 مکث در مذاکرات وین 
 به خاطر بی پاسخی آمریکاست

 گزارش آژانس منصفانه نیست

آرمان ملی: سخنگوی وزارت خارجه صبح دیروز 
)سه شنبه( در نشست هفتگی خود با خبرنگاران افزود: ما 
داغدار این حادثه در تمام ایران هستیم سعید خطیب زاده  
در پاسخ به سوالی در ارتباط با سفرهای اخیر دیپلماتیک 
رئیس جمهور  و  قطر  امیر  سفر  از جمله  تهران  به 
تاجیکستان به ایران و سفر چندی پیش رئیس جمهور 
به عمان افزود: سیاست خارجی دولت در حوزه همسایگی 
در چند ماه گذشته با تمرکز خاصی پیگیری شده است 
و ثمرات این تحرکات در سطوح مختلف در سفر سران و 
روسای کشورهای همسایه به ایران دیده و چیده می شود. 

اهم اظهارات سخنگوی دولت در ادامه آمده است. 
 وزیر خارجه طی روزهای آتی چندین دور سفر به 
کشورهای مختلف خواهند داشت که زمینه را برای سفر 
دیگر سران کشورها به خصوص در حوزه همسایگی به 

ایران آماده کند. 
 شناسایی عوامل ترور شهید صیاد خدایی: می دانیم 
چه طرفی این کار را انجام داده است. بعد از بررسی ها 
مشخص شد که چه طرف ثالثی این کار را انجام داده است 
و از مسیرهای لازم پیام هایش را گرفته و پاسخ قطعی خود 

را به صورت دردناک دریافت خواهد کرد. 
 گزارش اخیر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در ارتباط با فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران 
بازتاب دهنده واقعیت گفت وگوهای ایران و آژانس نیست. 
بعد از توافقی که بین ایران و آژانس در تهران انجام شد به 
صورت مکتوب ایران پاسخ هایی را به آژانس ارائه کرد و 
چند دور نشست های مفصل به صورت حضوری برگزار 
شد که پاسخ های فنی و ارائه مستندات از سوی ایران 

صورت بگیرد. 
 این گزارش همانی است که آقای گروسی در پارلمان 
اروپا پیش از دور سوم گفت وگوهای ایران و آژانس به 
صورت شتابزده اعلام کرد. این گزارش از همان موقع و 
حتی قبل از نشست ایران و آژانس جمع بندی شده بود و به 
نظر می رسد که شتابزدگی در این جمع بندی وجود دارد. 
آنچه که در این گزارش دیده می شود چیز جدیدی نیست. 
گزارش ارائه شده منصفانه و متوازن نیست و بیم آن می رود 
که فشار صهیونیست ها و برخی کنشگرها باعث شده باشد 
مسیر گزارش معمول آژانس از فضای فنی به سیاسی 
منتقل شود و انتظار ما این است که این مسیر اصلاح شود. 
 زمان برگزاری دور ششم گفت وگوها با عربستان 
هنوز معلوم نشده و باید ببینیم توافقات صورت گرفته به 
چه سمت و سویی حرکت می کند. در حوزه حج توافقات 
صورت گرفته عملی شده و امیدواریم حجاج ما حج آرامی 

را داشته باشند. 
 اظهاراتی که برخی مقامات آمریکایی با طراحی و 
یا پاسخ به تحولات داخلی خود مطرح می کنند ملاک 
ما برای اظهار نظر نیست. اصولا در حوزه مذاکراتی وین 
کنش ما کاملا روشن است و واکنشی به اظهاراتی که برای 
مصرف داخلی بیان می شود، نداریم. آنچه که برای ما مهم 
است پیام هایی است که از مجاری مرسوم بین ما و آمریکا 
در حال رفت و برگشت است. ایران در آن مسیر ابتکارات 
خود را ارائه کرده است. رفت و برگشت هایی بوده البته 
متأسفانه تاکنون آمریکا پاسخ های لازم و مورد انتظار 
را نداده است. اگر آمریکا از تذبذب در رفتار فاصله بگیرد 
و تصمیم سیاسی خود را بگیرد و اعلام کند قطعا نه تنها 
بن بستی وجود ندارد بلکه می توان درصد باقی مانده از 

توافق را نهایی کرد. 
 در حال حاضر توقف گفت وگوها یا به عبارتی مکث 
صورت گرفته در گفت وگوها به دلیل بی پاسخ گذاشتن 
ابتکاراتی است که ایران و اروپا ارائه کرده اند و باید ببینیم 
چه زمانی آمریکا می خواهد تصمیم خود را اعلام کند. هم 
ما و هم اروپا و هم آمریکایی ها می دانیم که پنجره فرصت 

تا ابد باز نمی ماند. 
 کانادا نشان داد که نه تنها برای این بازی بلکه برای 
هیچ بازی میزبان خوبی نیست و قطعا نهادهای بین المللی 
باید برای انجام بازی های بین المللی در این کشور 
تجدیدنظر کنند و این موضوع مورد توجه آن ها قرار بگیرد. 
 هشدار اخیر یونان به کشتی های این کشور که 
از نزدیکی مرزهای ایران عبور نکنند را هنوز ندیده ام 
ولی مساله این است که چرا عاقل کند کاری که باز آرد 
پشیمانی. به دولت یونان نیز توصیه می کنیم به جای هیاهو 
از مسیر قانونی و حقوقی اقدام کنند، وکیل بگیرند و ما نیز 
به عنوان وزارت خارجه به آن ها کمک می کنیم که بتوانند 

مسیر حقوقی را طی کنند. 
 اساسا آنچه که میان ایران و آمریکا در حال مذاکره 
است موضوعاتی است که با چرخه انتفاع اقتصادی ایران 
و باز کردن تمام اجزای فشار حداکثری آمریکا مرتبط 
است. در خصوص موضوع FTO که از روز اول از سوی 
رژیم صهیونیستی و برخی رسانه های آمریکایی انجام 
گرفت همه چیز از همان روز اول روشن بوده است و موضع 
جمهوری اسلامی ایران فرو کاستن مسائل به این موضوع 

نیست. 
   آنچه که برای ما باید از این توافق حاصل شود انتفاع 
اقتصادی مردم ایران از احیای برجام است و اگر در این 
انتفاع اقتصادی مردم ایران، برخی موضوعات گنجانده 
شود یا نشود فقط و فقط در میز مذاکره و فقط و فقط 
در تصویر نهایی که از آن توافق در ذهن خودمان داریم و 
حداقل ها و حداکثرهایی که در آن توافق تعریف کرده ایم و 
خطوط قرمزی که برای طرف مقابل اعلام کرده ایم روشن 
می شود. طرف مقابل نیز این را می داند و به همین دلیل 

است که این رفت و برگشت ها انجام می شود. 
 همان طور که آقای امیرعبداللهیان در اجلاس داووس 
مطرح کردند موضوعاتی که بین ما و آمریکا باقی مانده، در 
خصوص تضمین ها، در خصوص افراد و در خصوص چرخه 
انتفاع قطعی اقتصادی ایران باید تماما حل شود و اینکه 
کدام بند با چه حالتی ادامه پیدا کند باید در میز مذاکره 

به آن پرداخت. 

»آرمان ملي « روایت مي کند:

 تلاش احمدی نژاد 
 برای ماندن 
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